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… abychom poznali, co nám Bůh 
daroval.

1. Korintským 2,13  
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Jiné, než jsme si představovali. 

Myslím na článek v tomto čísle o Marii a 
Anně. A na vánoční příběh. Co si asi 
m l a d á  M a r i e  p ř e d s t a v o v a l a ? 
Pravděpodobně se těšila na svatbu 
s Josefem. Jak bude mít krásné šaty, 
všichni okolo se budou radovat, tančit 
a zpívat a nebudou je v tu chvíli �žit 
žádné staros�. Jenže Bůh chtěl, aby to 
bylo jinak, protože ji vyvolil pro něco 
jiného. Nebo její představa o tom, jak se 
její dítě narodí. Asi se v jejích předsta-
vách neobjevoval chlév a odloučenost 
od rodiny. A co představa, jak se bude 
starat o miminko? Sotva byl v jejích 
představách útěk do Egypta. Žádné 

babičky či kamarádky, které by malého 
chvíli pohlídaly, žádní příbuzní přicháze-
jící s dárky. Bylo to jiné. Dnes víme, že 
dobré.

Často jsou věci jiné, než si představuje-
me.

Studený vítr honí déšť, který buší do 
oken a stéká po nich. Venku není ani 
světlo, ani tma, je takové to zamlžené 
šero. Není ani barevný podzim, ani 
stříbrná zima. Je ocelově šedé nevlídno. 
Prostě počasí je… Vzpomněla jsem si na 
slova jednoho starého kazatele. Vždy, 
když jsme říkali, že počasí je hrozné, 
nechutné, příšerné nebo prostě špatné, 
nás opravoval: „Počasí není špatné, Bůh 
nedává špatné věci. Počasí je jen jiné, 
než jsme si představovali.“ Hm, tak dnes 
je tedy počasí hodně jiné.

Před námi jsou svátky. Chvíle mnoha 
rados�, ale i mnoha zklamání. Něco 
jsme si představovali a ono je to jinak. 
Chtěli jsme někoho potěšit dárkem 
a nějak to nedopadlo, čekali jsme, že za 
námi přijde přítel, a nepřišel, přáli jsme 
si dostat konkrétní dárek a manžel to 
nepochopil, těšili jsme se na vánoční 
koncert a máme rýmu, přišla rodina na 
oběd a vypnuli proud…

Pro mě je vždy nejdůležitější setkání 
rodiny. Vytvořili jsme si rodinnou 
tradici, že se 26. 12. sejdeme všichni 
u nás doma. Já napeču, navařím a těším 
se na chvíle, kdy v hemžení vnoučat 
vezme za své můj předvánoční úklid. 
Všude je mumraj a já jsem šťastná. Před 
dvěma lety nám do toho zasáhl covid. 
Nic nám sice nebylo, ale pozi�vní test 
velel odvolat návštěvy. Seděli jsme 
s manželem doma, dojídali bramborový 
salát a mně bylo smutno. Měla jsem tak 

krásné představy. Po svátcích, když 
jsme se v lednu nakonec sešli, bylo vše 
možná ještě lepší. Dě� byly odpočaté 
od zážitků z domova a mohly víc vnímat 
zážitky nové. Vše bylo víc v pohodě. 
Cukroví vydrželo, díky mrazáku nic 
nepřišlo vniveč. Takže vlastně svátky 
nebyly špatné, byly jen jiné.

Pocit zklamání nemusí přicházet jen 
o svátcích. Tolikrát nás něco zklamalo. 
Ano, jsou opravdová zklamání, ale 
někdy to může být i jinak.

Máš pocit, že tě zklamal někdo blízký? 
Ale třeba tě zklamaly jen tvé představy 
o tom, jaký by měl být, co a jak by měl 
dělat. 

Máš pocit, že jsi zklamal sám? Nebyly to 
ale jen představy o tom, co bys měl 
dokázat či zvládnout? 

Máš  poc i t ,  že  tě  zk lamal  Bůh? 
Nezklamaly tě jen tvé představy o tom, 
co, jak a kdy by měl dělat?

Přeji vám do dalších, nejen svátečních 
dní, co nejméně zklamání.

Ale pokud přijdou chvíle, které budou 
špatné, zkuste se zamyslet nad �m, 
jestli nejsou jen jiné.

Luba Šťastná

ÚVODNÍK

Jiné, než jsme si představovali 



4

Chutná vám lepidlo na poštovní 
známce? Posíláte před Vánocemi ještě 
klasické pohledy a dopisy, nebo už jen 
e-maily a SMSky? Chtěl bych přinést 
vánoční pohled – bez ladovské zimy, 
bez štěňátek v santovské čepici. 
Skutečný vánoční pohled. Je na něm 
mladičká Marie, před kterou se objevil 
anděl Gabriel, aby jí oznámil, že skrze 
její život se naplní dávné proroctví: 
Panna (teenagerka) bude těhotná 
a porodí chlapečka a my poznáme, že 
Bůh je s námi, a ne pro� nám.

M a r i e  p r o ž í v á  n ě c o  n o v é h o . 
Nečekaného. Nejspíš… děsivého. Komu 
se může svěřit? Spolužačce ze třídy? 
Teď budu nějakou dobu chybět. Doma 
rodičům? Navš�vil mě anděl; budeš 
děda, ta�. Gabriel přihrává Marii 
spojence: „Hele, Alžběta je taky 
těhotná. Taky je to nestandardní. 
Prochází něčím podobným.“

Tak rád bych Marii viděl do hlavy. Jela si 
pro povzbuzení? Potřebovala přeci 
podporu. Nebo ji napadlo, že pomůže 
stařičké Alžbětě a půjde ji povzbudit? 
A možná prožívala obojí. Jisté je, že 
obojí – povzbuzení přijmout i povzbu-
zení darovat – vyžaduje opus�t 
komfortní zónu. Člověk musí něco 
překonat. Třeba strach, ostych nebo 
nějakou vzdálenost.

Aby si snad Marie nemyslela, že se jí 
jenom něco zdá, upozorní Gabriel na 

jiný zázrak, který už probíhá, a je možné 
si jej ověřit na vlastní oči. Podívej, tvá 
příbuzná Alžběta, o níž se říkalo, že je 
neplodná, i ona přes své stáří počala 
syna a je v šestém měsíci (Bible, 
Lukášovo evangelium 1,36).  

V těch dnech Marie vstala a vydala se 
spěšně na cestu do hor do města 
Judova. Vešla do Zachariášova domu 
a pozdravila Alžbětu (Bible, Lukášovo 
evangelium 1,39-40). 

Jakub Limr

Máš co darovat
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Petr Plaňanský

Temný příběh
aneb svědectví o zármutku a strachu

MUŽI
  NA HRANE

I stalo se, že jakmile Alžběta uslyšela 
Mariin pozdrav, poskočilo dítě v jejím 
lůně; a Alžběta byla naplněna Duchem 
Svatým a zvolala silným hlasem: 
„Požehnaná js i  ty  mezi  ženami 
a požehnaný plod tvého lůna! Jak se mi 
to stalo, že ke mně přišla matka mého 
Pána? Neboť hle, jakmile se zvuk tvého 
pozdravu dotkl mých uší, poskočilo 
rados� dítě v mém lůně. A blahoslave-
ná, která uvěřila, neboť se splní, co jí 
bylo řečeno od Pána.“ A Marie řekla: 
„Má duše velebí Pána a můj duch se 
rozveselil v Bohu, mém Zachránci.“ 
(Bible, Lukášovo evangelium, Lukáš 
1,40-47; ČSP)

Adventní příběh mě fascinuje mimo 
jiné proto, že na těchto dvou ženách 
vidím, jak je úžasné, když se obdarová-
váme napříč generacemi. Starší 
generace často věří lži „Nemám co dát“. 
A té mladší bývá trapné těm starším 
o něco si říct. Dvě těhotné ženy tyto 
stereotypy nádherným způsobem boří.

Otevřené dveře: Jak se mi to stalo, že ke 
mně přišla matka mého Pána? (v. 43). 
Alžběta přistupuje k Marii s postojem 
„Jsem tu pro tebe“. Chtěla, aby se 
Marie od první chvíle cí�la jako doma. 
Také v tom slyšíme vděčnost za tenhle 
speciální vztah. „Marie, mohla sis 
vybrat kohokoli jiného, ale tys přišla za 
mnou, aby ses podělila o tu úžasnou 
zprávu. Děkuju!“ Marie se nakonec 
zdržela tři měsíce. Mohla. Nenarazila 
na Alžbě�nu zaneprázdněnost. Alžběta 
si na ni udělala čas.

Ve d e n í  v  o d d a n o s�  a  d ů vě ře : 
Blahoslavená, která uvěřila, neboť se 
splní, co jí bylo řečeno od Pána. (v. 45) 
Nejedna rodina by dneska Marii poslala 
na potrat, aby si zachovala tvář. Jen aby 
se holka nepřipravila o šťastnou 
budoucnost. Jak často se děje, že 
mladší generace potra� to, co se skrze 
ni má narodit, protože skočí po 
l a c i n é m ,  i n s t a n t n í m  š t ě s � . 
Blahoslavená znamená šťastná. 
„Marie, skutečně šťastná budeš jen 
tehdy, pokud budeš důvěřovat Bohu. 
Opravdové štěs� najdeš – navzdory 
těžkostem – uprostřed Božího plánu.“ 
Je tak důležité a potřebné, když to 
někdo z mladých chce vzdát, je mu 
ouvej, má pocit, že to nedá, když někdo 
starší jeho víru povzbudí. Skrze takové 
lidi Bůh posílá svoje povzbuzení: To, co 
děláš, má cenu. Bůh � něco dal, něco � 
řekl a postará se, aby se to splnilo!

Co se nechat o letošních Vánocích od 
Boha překvapit? Třeba �m, že si 
dovolíte skrze druhé do života něco 
zásadního přijmout. Anebo �m, že 
něco zásadního skrze svůj život 
darujete. 

Ujištění: Jsi požehnaná a plod tvého 

lůna je požehnaný (v. 42). S vysokou 
p r a v d ě p o d o b n o s �  b y l a  M a r i e 
v domovské vsi vnímaná jako holka 
l e h k ýc h  m rav ů ,  k te rá  s ko n č i l a 
s nemanželským dítětem. Co všechno si 
asi musela na svoji adresu vyslech-
nout?! Alžběta v ní naopak slovy 
ujištění peče� Boží iden�tu. Jaké 
pochybnos� potřebují mladí ve tvém 
okolí rozbít? V čem je můžeš podpořit, 
ujis�t a povzbudit? Marie si vzala 
Alžbě�na slova k srdci. Ve 48. verši 
vyznává: „Od této chvíle mě budou 
blahoslavit všechna pokolení.“ To zní 
dost odvážně, někdo by řekl až 
nepokorně. Strach, že mladší generace 
zpyšní, když ji starší budou povzbuzo-
vat, brzdí požehnání. Marie díky 
Alžbětě uvěřila, kdo je v Bohu a k čemu 
ji Bůh volá. To je skvělé, ne?!

Alžbětě se to povedlo. Marie se doslova 
rozezpívá: Má duše velebí Pána a můj 
duch se rozveselil  v Bohu, mém 
Zachránci (v. 47). S Alžbě�nou pomocí 
v ní roste důvěra v Boží dobrotu i Boží 
plán. 

Alžběta zná Boha už roky, ale co se týče 
mateřství a těhotenství, má před Marií 
jen šest měsíců náskok. Nemá z toho 
mindrák, nevyčítá si to, neptá se, jestli 
má co dát. Nehrne se do toho z lidské 
síly. Alžběta byla naplněna Duchem 
Svatým. Je napojená na Boží zdroj! Z něj 
nabírá a nabízí Marii tři věci.
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Petr Plaňanský

Muži na hraně – Izák
aneb nejslabší článek řetězu,
bez něhož by nebylo pokračování

Tváří v tvář této matoucí epizodě v životě 
Abrahama a Izáka nám dojde, že i naši 
rodiče do nás (nebo my jako rodiče do 
svých dě�) promítali své nenaplněné 
touhy. Někdy jsme z dě� chtěli mít 
umělce, jindy vědce či úspěšného 
sportovce. A do jisté míry jsme tomu 

podřídili v rodině vše a možná i bezsta-
rostné dětství svých dě�. Ostatně, když 
si pročtete příběh Izáka, zjis�te, že otec 
jeho další život nejenom předurčil, nýbrž 
i zčás� „nalajnoval“.

Jak asi na Izáka zapůsobil temný příběh, 
kdy jej jeho otec, k němuž jistě vzhlížel 
s úctou a důvěrou, měl obětovat Bohu? 
Co myslíte, jak by taková událost 
ovlivnila nás?

Abímelek pravil: „Cos nám to učinil? 
Málem by byl někdo z lidu spal s tvou 
ženou a uvedl bys na nás vinu!“ Proto 
Abímelek přikázal všemu lidu: „Kdo by se 
dotkl tohoto muže nebo jeho ženy, bude 
bez milos� usmrcen.“

Říká se o něm, že byl malým synem 
velkého otce a malým otcem velkého 
syna. Jeho příběh se nám jeví tak trochu 
do počtu. Mezi všemi těmi praotci 
a velikány Bible je poměrně nenápadný. 
Působí plaše, skoro až zastrčeně. 
A někdo o něm dokonce říká, že je 
nejslabším článkem řetězu. Ale i ten 
nejslabší článek řetězu je přece důležitý 
proto, aby příběh mohl pokračovat. 
Snad díky tomu se s ním mnohý z nás 
dovede ztotožnit. 

Nechme za sebou Izákovo dětství 
a podivné dospívání a pojďme nahléd-
nout do doby, kdy už byl zcela samostat-
ným dospělým dědicem slibu, který 
Hospodin Bůh přisáhl jeho otci.

V zemi nastal opět hlad, jiný než onen 
první, který byl za dnů Abrahamových. 
I z á k  t e d y  o d e š e l  d o  G e r a r u 
k Abímelekovi, pelištejskému králi. 
Ukázal se mu to�ž Hospodin a pravil: 
„Nesestupuj do Egypta. Přebývej v zemi, 
o níž � řeknu. Pobývej v této zemi jako 
host. Já budu s tebou a požehnám �, 
tobě a tvému potomstvu dám všechny 
tyto země. Tak splním přísahu, jíž jsem 
se zapřisáhl tvému otci Abrahamovi: 
»Tvé potomstvo rozmnožím jako 
nebeské hvězdy; tvému potomstvu dám 
všechny tyto země. V tvém potomstvu 

dojdou požehnání všechny pronárody 
země.« To proto, že Abraham uposlechl 
mého hlasu a dbal na to, co jsem mu 
svěřil:  na má přikázání,  nařízení 
a zákony.“

Izák se tedy usadil v Geraru. Když se muži 
toho místa vyptávali na jeho ženu, řekl: 
„Je to má sestra.“ Bál se to�ž říci, že je to 
jeho žena, aby ho muži toho místa kvůli 
Rebece nezabili, neboť byla půvabného 
vzhledu. Jednou, když tam byl už delší 
dobu, vyhlédl z okna Abímelek, pelištej-
ský král, a spatřil Izáka, jak se laská se 
svou ženou Rebekou. Předvolal tedy 
Abímelek Izáka a řekl: „To je určitě tvá 
žena. Pročpak jsi mi řekl, že je to tvá 
sestra?“ Izák odvě�l: „Řekl jsem to, 
abych kvůli ní nepřišel o život.“

MUŽI
  NA HRANE



Izák začal v té zemi sít a sklidil toho roku 
stonásobně; tak mu Hospodin požehnal. 
Tak se ten muž vzmohl a vzmáhal se 
stále víc, až se stal velice zámožným. Měl 
stáda bravu a stáda skotu i četnou 
čeládku. Pelištejci mu proto záviděli. 
Pelištejci zasypali všechny studně, které 
vykopali Abrahamovi služebníci za 
Izákova otce Abrahama, a naplnili je 
prachem.

Abímelek řekl Izákovi: „Odejdi od nás, 
neboť jsi mnohem mocnější než my.“ 
(Genesis 26,1-16)

- prvním, kdo se modlí za svou neplod-
nou manželku, aby mohla mít dě� (a je 
pozoruhodné, že za�mco Abraham 
očekával na zaslíbení, Izák je v této věci 
ak�vní a u Hospodina se přimlouvá); 

Na rozdíl od otce Izák nikdy neopus� 
Zaslíbenou zemi, nýbrž v ní žije jako 
poutník. Má vlastně podivné prvenství, 
které v průběhu stale� přejde na celou 
izraelskou pospolitost – když se mu 
konečně daří, vyženou ho závis�ví 
sousedé z místa. Ale Izáka to nezlomí, 
pokračuje dál v poslání, které přijal, a to 
až do věku 180 let. Jako stařec zažije 
návrat syna Jákoba ze zahraničí – nyní 
už jako zámožného muže s několika 
manželkami a houfem dě�. Zažije 
usmíření obou svých synů, zažije 
i některé konflikty vnuků s okolními 
kmeny. A nejspíš to je on, kdo vypráví 
vnukům o cestě jej ich praděda 
Abrahama a také o své cestě s Bohem.

Ten chlapík se nám najednou jeví 
v  j iném světle:  je povzbuzením 
k věrnos� a vytrvalos�. A možná právě 

v tom jeho věrném každodenním úsilí 
spočívá jeho skutečná a jediná moc. Je 
věrný otcovu odkazu, navzdory všemu 
a všem. Věrně obnovuje studny. Je 
věrný své manželce a na rozdíl od 
ostatních praotců má jen jednu – 
Rebeku, na níž lpí. Za�mco Abraham 
byl světoběžník a bojovník a přímluvce 
za druhé, je Izák �m, kdo je zaměřen 
především na svou rodinu. Ačkoli jsou 
to dvě rozdílné cesty, zdá se, že obě jsou 
pro Boha naprosto přijatelné.

A pokud jsme opravdu pozornými 
čtenáři, zjis�me, že Izákův příběh je ve 
skutečnos� plný prvenství, protože je: 
- prvním chlapcem v dějinách, o němž 
máme písemný záznam, že pochází 
z hebrejských (či židovských) rodičů; 

Izák pokračuje v otcových šlépějích, 
někdy lépe, někdy hůře. A Hospodin ani 
nezas�rá, že Izákovi a jeho potomkům 
žehná především proto, že jeho otec 
Abraham Bohu důvěřoval a dbal na 
jeho přikázání a zákony. Otec velikán, 
úžasná Boží zaslíbení, rodina předsta-
vena, teď už to chudák Izák může jenom 
pokazit… 

A přeci se ukazuje výjimečný charakter 
tohoto „slabého článku rodového 
řetězu“. Izák vytrvale a věrně obnovuje 
v krajině studny, které kdysi vykopal 
Abraham a jež nepřátelé soustavně 
zasypávali. Z toho se dá vyvodit, že je to 
hodně na nás, k čemu se v tom 
r o d o v é m  d ě d i c t v í  p ř i h l á s í m e 
a přikloníme: zda se necháme spoutat 
�m nega�vním, nebo spíše budeme 
těžit z toho pozi�vního.

Dnešní příběh nás ujišťuje o tom, že 
rodové zátěži se nikdo z nás tak docela 
nevyhneme. Syn opakuje chybu svého 
otce. Ze strachu o život i on zapře svou 
manželku. Ale je přeci jenom lepší, 
neboť tuto chybu udělá pouze jednou. 
Ale nakonec i jeho synové dělají chyby, 
i když jiné: Ezau pohrdne prvorozen-
stvím a prohání děvčata z okolních 
kmenů, Jákob později podvede téměř 
nevidoucího otce a ls� uchvá� otcovské 
požehnání, i v dalším životě nejedná 
zrovna nejčestněji.

Izák prožívá podobné věci jako jeho 
otec, a přeci s ním Hospodin Bůh jedná 
odlišně. A co je důležitější – Izák 
naslouchá Božímu hlasu. Nesnaží se 
přesně kopírovat pouze to, co dělal 
jeho otec. Jeho cesta je přeci jen 
odlišná.

- prvním chlapcem, který byl obřezán 
osmého dne po narození, což se později 
stalo nařízením Tóry; 

- prvním, kdo prožije nefalšovanou 
„židovskou svatbu“ včetně dohazovače 
(kdy ženich nevidí nevěstu až do dne 
svatby); 

Nakonec i my jsme někdy prožili strach, 
zejména když jsme udělali nějakou 
hodně hloupou chybu, zda to s námi 
Pán Bůh nakonec nezabalí… Ale pak 
jsme poznali, že Bůh, na rozdíl od nás, je 
věrný. A to je nakonec nejlepší mo�va-
ce pro to, abychom i my sami zůstali 
věrní – Bohu i lidem.

- �m, kdo velmi úzkostlivě dodržuje 
otcovskou tradic i  a  je  dědicem 
Abrahama a dědečkem Izraelského 
národa.

Ten příběh už zdaleka není tak tuctový, 
jak se nám na začátku zdál, že? Závěrem 
ještě drobná zajímavost: v jednom 
rozhovoru, už mnohem později, Jákob 
nazve Hospodina „strachem Izákovým“. 
Proč „strachem“? Je v té zmínce snad 
ohlas Izákova strachu ze zkušenos� 
v době dospívání, kdy ležel svázán na 
hranici a měl být obětován? Anebo jde 
o „strach“ nepřátel z Izákova Boha, 
který ho provázel a ochraňoval a žehnal 
mu navzdory všem okolnostem? 
Možná pla� obojí.

7
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Podle psychologů dě� dokážou prožít 
3-5 dárků. Je-li jich hodně, jsou schopny 
si užít jejich rozbalování a tu chvilku 
napě�, než zjis�, co je uvnitř, ale pak už 
dárek odkládají  a jdou na další. 
Nebezpečným „vedlejší produktem” pak 
pro dě� může být snadné sklouznu� 
k přesvědčení, že počtem dárků se dá 
měřit, jak je má kdo rád a jak jsou 
důležité. Takže zase se nabízí spousta 
námětů k povídání si. Mimochodem, 
myslívala jsem si, že věci, které já 
považuji za naprosto jasné, srozumitel-
né či triviální, jsou jasné i všem ostatním. 
Nejsou. Opakovaně se pak chytám za 
hlavu, když někdo ukřivděně pronese: 
„Ale to mi nikdo neřekl!”

Je fakt, že dě� to mohou prožívat jinak. 
Vzpomínám si, jak jsme si s nejmladší 
dcerou před Vánocemi prohlížely nějaký 
reklamní leták s hračkami a ona říká: 

„Tohle bych potřebovala, tohle taky, to 
taky, no a tohle úplně nejvíc …!” Aby to 
bylo kratší, zeptala jsem se jí, jestli tam je 
něco, co by nepotřebovala. Dlouho 
přemýšlela a pak ukázala na nějakého 
sci-fi robota. A tak jsme si povídaly 
o hračkách, které už má, jak často si 
s nimi hraje, jak složité je jejich uklíze-
ní…, pak jsem se ptala na Vánoce, co se jí 
líbí, na co se těší, co je pro ni důležité … 
no, bylo to zajímavé.

„Díky Bohu za Ježíše Krista, ten vzácný 
dar nad všechny dary.”  2. Kor. 9,15. 

„Dokud budu bydlet doma, bez advent-
ního kalendáře se prostě neobejdu,” 
prohlásila moje čerstvě dospělá dcera, 
když jsem jí oznámila, že s plnoletostí 
nárok na každodenní dáreček v adventu 
končí. 

A jak to asi dopadlo?

Zdroje:

Iva Kyselá: Kolik dárků je tak akorát? 
[online]. Dostupné z: akademierodicov-
stvi.cz

Na jedné straně většina z nás (snad) 
vnímá všudypřítomný materialismus 
hojně podporovaný reklamou (obzvlášť 
před Vánocemi) a snaží se mu nějak 
bránit, na druhé straně chceme svým 
milým udělat radost a vidět rozzářená 
očka (nejen) dě� nebo (v horším 
případě) dostát tradici či povinnos�. 
Jsme-li rodiče a křesťané, možná se nad 
rozporem mezi „kvalitou a kvan�tou” 
Vánoc zamýšlíme. A o to vlastně jde – 
uvědomit si, co je pro mě o Vánocích 
nejdůležitější, srovnat si priority a �m 
ostatním se tolik nestresovat. 

O Vánocích je téma dárků více vidět 
a hodně se řeší, ale osvojovat si umění 
tvořivě, radostně a s vděčnos� dárky 
dávat i přijímat, je výzva na celý rok. Kéž 
se učíme dary přijímat a zároveň být 
darem pro druhé. 

Míša Kramolišová: Je lepší dárky dávat 
nebo dostávat? [online]. Dostupné 
z: mamami.cz

Zase plním v prosinci i její vánoční 
punčochu – naši verzi adventního 
kalendáře, kde holky nacházejí drobná 
překvapení (např. žvýkačku, tužku, 
gumičku do vlasů, nálepku, něco 
sladkého, občas dokonce i ponožky ☺ 
a kartičku s citátem či biblickým 
veršem). Sem tam pak utrousí poznámku, 
jak je pro ně adventní kalendář příjemný 
a jak se na něj celý rok těší. 

Kromě přemýšlení  nad počtem, 
přiměřenos�, důležitos�, hodnotou 
(udržitelnos� atd., podle každého 
„nátury”), je fajn dopřát dětem i radost 
z dávání dárků a z rados� jiných. U 
malých dě� stačí přizvat je k vybírání: 

„Co myslíš, které ponožky by se ta�nkovi 
líbily☺?”, později je citlivě směrovat 
k přemýšlení, čím by ony mohly udělat 
radost sourozencům nebo babičce, 
a pak jim podle potřeby nabídnout 
pomoc a zároveň je varovat před 
zbytečnostmi a plýtváním. U nás jednu 
dobu „frčely” poukázky všeho druhu: 
poukázka na masáž, poukázka na 
uklizení poličky, poukázka na nezištnou 
pomoc při my� auta … Další formou 
učení se štědros� jsou pak dárky těm, 
kteří si je nemohou dovolit nebo 
prožívají ob�žné okolnos�. I toto je 
příležitost ukazovat dětem různé 
situace, které život přináší, a jak i my 
můžeme být požehnáním.

Jolana Kaletová

Dárky

https://www.akademierodicovstvi.cz/blog/jak-to-s-jeziskem-u-deti-neprehnat-aby-si-darky-uzily-a-vazily-si-jich
https://www.akademierodicovstvi.cz/blog/jak-to-s-jeziskem-u-deti-neprehnat-aby-si-darky-uzily-a-vazily-si-jich
https://www.mamami.cz/je-lepsi-darky-davat-nebo-dostavat-ctyri-duvody-proc-je-dobre-oboji/
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Začali jsme tedy společně bojovat. Od 
poskytnu� potravinové pomoci, přes 
mapování finanční situace až k hledání 
vhodného zaměstnání. Díky možnos� 
č e r p á n í  fi n a n č n í c h  p ro st ře d k ů 
z charitního fondu jsme mohli, krátce 
před Vánocemi, instalovat Janovi do 

místnos�, ve které žije, topné těleso. 

Tady se ale předvánoční pohoda 
nekoná! Přemýšlím, že když jsem tu byla 
naposledy, bylo na stěnách mnoho 
obrazů. Teď už po některých zbyly jen 
světlé čtverce a obdélníky. I nábytku mi 
připadá nějak méně. „Jak se máte, pane 
Jane?“ ptám se, i když bezútěšná realita 
je více jak vypovídající! „Zažívám 
nejhorší situaci ve svém životě,“ 
odpovídá pan Jan a choulí se do péřové 
b u n d y.  N e c h c e  s e  m u  m l u v i t . 
Uvědomuju si, že v místnos� je zima, 
odhaduji tak 8 až 10 stupňů. 

S panem Janem jsme začali spolupraco-
vat po intervenci osoby, které nebyla 
jeho nelehká situace lhostejná. Od 
začátku mnohokrát zmiňoval, že nás 
nechce obtěžovat a že si nechce 
stěžovat. Pomalu k nám začínal mít 
důvěru. Vyprávěl o náhlé příhodě, po níž 
se zhoršil jeho zdravotní stav. O tom, jak 
následně ztra�l práci a nedostatek 
financí mu znemožnil věnovat se 
i výtvarné tvorbě. Vyprávěl o dluhové 
pas�, do které se dostal, a o tom, že je 
toho na něj tolik, že vlastně neví, jak by 
mohl svou situaci řešit. 

Dnes ale pro� mně sedí zlomený člověk. 

Pomalu začíná vyprávět. O letech 
minulých, kdy bylo v jeho životě všechno 
zalité sluncem. O letech, kdy byl úspěšný 
v tvorbě, šťastný a spokojený. O tom, jak 
dlouhodobě pomáhal  dětem na 
Zakarpatské Ukrajině. Jak si tři z nich 
adoptoval na dálku v rámci projektu 
Diecézní charity. „Víte, já si nechci 
stěžovat,“ zlomí se mu hlas a na chvíli se 
odmlčí. 

Všechny věci, které se podařily, byly pro 
pana Jana jistě velmi důležité. Co ale 
bylo to nejdůležitější, jsem pochopila až 
s dopisem, který nám přišel krátce před 
Vánocemi. 

Vzpomínám si, že když jsem tu byla před 
měsícem, působilo to tu na mě spíše 
roman�cky. Atelier, obrazy, knihy… 
Postava pana Jana, umělce, viditelně 
sice v nelehké situaci, ale sofis�kované-
ho chování, na mě působila, jako by 
právě vystoupila z některého Hrabalova 
románu. 

Sedíme v suterénní místnos�. Je krátce 
před Vánocemi. Venku je sychravo, 
chladno a nevlídno. Takový ten čas, kdy 
má člověk chuť za sebou zavřít dveře, 
vzít si teplé papuče a sednout si ke krbu 
s šálkem horkého čaje. Nebo si číst 
knížku a těšit se na nejkrásnější čas 
v roce. 

Situace pana Jana se začala zlepšovat. 
Pomalu získal zpět vůli žít a bojovat 
s nepřízní osudu. K naší velké rados� si 
našel  zaměstnání,  ve kterém je 
spokojen. 

Stálo v něm:

 „Vážení, chtěl bych vám všem od srdce 
poděkovat za Vaši laskavost a empa�i. 
Vážím si Vaší pomoci a lásky k lidem, 
kteří se ocitnou v �živé situaci. Dělám 
vše pro to, abych postupoval krůček po 
krůčku dopředu, nevzdávám se. Mám 
radost a naději v lepší časy budoucnos�. 
S Pánem Bohem, lásku a vše dobré Vám 
všem přeje od srdce Jan. 

A tohle je ta největší odměna za práci, 
kterou děláme, protože 

         
Příběh z Charity Kutná Hora,

středisko Racek

„ Co je důležité, je očím neviditelné 
a správně vidíme jen srdcem.“ Antoine 
de Saint-Exupéry

Lenka Holcová

Správně vidíme jen srdcem
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A jak vypadá život dě� po vyučování? 
Jsou jejich volnočasové ak�vity 
dostupné z hlediska vzdálenos� i 
financí?

Na všechny kroužky rodiče  dě� 
zpravidla dovážejí. Mají toho hodně a je 
to daleko finančně náročnější než 
v Čechách.

Jaké změny jsi zaznamenala ve svém 
každodenním životě po přestěhování z 
Česka do Izraele?

Jako matka malého dítěte jsem měla 
pocit, že v Izraeli je během normálního 
života daleko větší stres. Alespoň podle 
toho, kde tady člověk bydlí. Já jsem dříve 
bydlela v Praze a všechno jsem měla 
kousek, s holkou do školky, kroužky 
blízko, vše v dosahu. Tady musím dě� 

všude dovážet, místo abych si odpoled-
ne s nimi hrála nebo se s nimi učila. Když 
už jsem doma, tak se starám o domác-
nost a vařím, protože tady neexistují 
školní jídelny. Každá rodina má jiná 
pravidla pro stravování, tak se společné 
stolování vůbec neřeší a všechny dě� 
prostě jedí doma nebo mají jídlo 
z domova. To znamená, že během 
celého týdne neustále vymýšlím co vařit 

a krabičkuji jídlo do škol i do kroužků. 

Z Prahy do Jeruzaléma 
– příběh české ženy a matky

Matka čtyř dětí, která od roku 2004 trvale žije v Izraeli, v malém městečku nedaleko Jeruzaléma. Z Čech 
odcházela s tehdy pětiletou dcerou a mladší dva synové (nyní 11 a 12 let) se jí narodili v Izraeli. V součas-
nosti pracuje jako zubní hygienistka. Po dvou týdnech od teroristických útoků Hamásu se nakonec roz-
hodla odjet na nějaký čas do Česka. Nyní už je opět i s dětmi zpět v Izraeli.

Monika

Foto autorka článku
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Co naopak nějaká výrazná národní 
vlastnost, která je pro tebe příjemná?

Každopádně už na le�š�, když se vracím, 
hned poznám Izraelce, protože se 
hrozně „cpou“, což je dost nepříjemné. 
Vůbec nevytváří fronty. Nejsou schopni 
disciplíny, aby stáli ve frontě, až na ně 
dojde řada. Nikdo je k tomu nevede. 
Třeba Markéta (dcera) byla zvyklá 
v české školce, že samozřejmě musí 
hezky požádat, než něco dostane. Když 
tady někdo slaví narozeniny, učitelka 
přinese bonbony v sáčku a dě� se na ni 
sápou – stovka rukou nahoře, všichni 
chtějí bonbony a ona ty dě� neseřadí, 
ona prostě dává, jak vidí ruce. No 
a Markéta se vrá�la domů ze školky 
a řekla, že nic nedostala. Tady musí mít 
člověk ostré lokty, a to asi úplně ve všem. 

Mně se velmi líbí, že Izraelci drží 
pospolu, že se chovají, jako kdyby všichni 
byli jedna velká rodina. Zvlášť třeba 

v této napjaté situaci je vidět, že se lidé 
semknou dohromady a pomáhají si 
navzájem. Teď je to extrém, ale je to tak 
i normálně v běžném životě.

Rodiny drží pospolu �m, že se sejdou na 
šabatovu večeři, takže se většinou 
sejdou u rodičů.

A jaká je celková atmosféra ve společ-
nos� v Izraeli v porovnání s Českou 
republikou? Jak se l iší  vnímání 
a postoje lidí v obou zemích? 

A �, kteří nedodržují šabat, tak jedou 
někam na výlet. Já se někdy snažím vyjet 
ven a někdy jsem tak utahaná, že raději 
odpočívám. Dě� chodí do školy šest dní, 
tak prostě chtějí na chvíli jenom 
vypnout. Máme několik možnos�, kam 
jít k moři, ale je to dost únavné a kluci 
vlastně začnou školní týden vyčerpaní.

Dost mě překvapilo, že se tady lidé ptají 
někdy na úplně netaktní otázky. Jim to 
připadá normální, jsou schopni se 
ze p ta t ,  ko l i k  č l o v ě k  v y d ě l á v á . 
U kadeřníka se třeba zajímají, jaké máte 
rodinné vztahy a vůbec nemají žádné 
zábrany. Je to možná �m, že jsou zvyklí 
na velké rodiny, kde se na takovéto věci 
mezi sebou ptají. 

A co tvůj pracovní život? Jaké jsou 
v Izraeli pracovní podmínky?

Pracuje se tam víc, intenzivněji. Život je 
opravdu ve stresu. Mám pocit, že mi 
tam život u�ká strašně rychle. Dě� chodí 
do školy šest dní, tak mám půlden navíc 
na nákupy, možná si sednout do kavárny 
nebo zacvičit – a pak je během jednoho 
dne víkend pryč.

Jak trávíte společný čas s rodinou? 
Jezdíte na výlety?

Jsou zde velké rozdíly – třeba ultraorto-
doxní na vojnu nechodí. Ale jsou rodiny, 
které jsou na obranu vlas� pyšní a berou 
to jako svoji povinnost. A provází je to 
celým životem. Když píšou životopis, 
služba na vojně a jejich vojenské 
zařazení jsou jeho velmi důležitou 
součás�. Když někdo na vojně nebyl, je 
to podezřelé.

Když lidé vidí, že si někdo na ulici neví 
rady nebo že má něco s autem, hned 
nabízejí pomoc. A taky je tady dobrým 
zvykem, že většina lidí se snaží někde 
pracovat jako dobrovolníci bez nároku 
na mzdu, třeba jeden den v týdnu. 

Přesuňme se nyní k současné poli�cké 
situaci. Jaký dopad má neustálý pocit 
ohrožení, ve kterém v ostřelovaných 
územích lidé žijí, na jejich životní styl 
a psychiku? 

Asi mi chybí ta česká slušnost. Tady si 
lidé od sebe nedodržují odstup, jak 
v dobrém slova smyslu, tak i v tom 
špatném. Když se naštvou, nemají žádný 
problém na sebe křičet,  hulákat 
a doslova si vjet do vlasů.

Většinou je tady chaos, ale uvnitř toho 
chaosu to nějak funguje. Člověk si musí 
zvyknout zvládnout chaos.

Ti, kteří v problémových oblastech žijí 
delší dobu, jsou na ostřelování zvyklí. 
A také jsou tam všude kryty. Obyvatelé 
jsou zvýhodněni �m, že pla� nižší nebo 
žádné daně. 

Ještě jedna věc mi hrozně chybí. Mám 
pocit, že vůbec nepoužiju boty na 
podpatku nebo nějaké hezké oblečení 
jako v Čechách, kde chodí lidé moc 
pěkně upravení. Tady na to docela 
kašlou. Pro ně je důležité, aby oblečení 
bylo hlavně pohodlné a funkční. 

Moje dě� třeba nemají ani džíny nebo 
nějaké slušné kalhoty. Ty kupuju, když 
jedu do Čech nebo jen na nějakou 
příležitostnou oslavu. Chodí v teplákách 
i ve škole a vlastně se na tělocvik ani 
nepřevlékají. Stejně tak se ve škole 
vůbec nepřezouvají. Sportují, sedí ve 
škole a jdou domů – pořád v jednom 

oblečení a v jedněch botách.

Vlastně na to jsou zvyklí, je to každoden-
ní život. Ve srovnání, dejme tomu, se 
stejně starými lidmi v Evropě jsou úplně 
jinak nastaveni na pocit ohrožení. 

S čím ses jako Češka v Izraeli těžko 
vyrovnávala? Každý mladý člověk jde na vojnu a musí 

chránit hranice, jsou tedy v ohrožení, 
i když žádná válka není.

A jak mladí lidé tuto vojenskou 
p o v i n n o s t  v n í m a j í ?  P o z i � v n ě 
– k obraně svojí vlas�, nebo by se vojně 
raději vyhnuli?

Vojenská povinnost je pro chlapce 
(3 roky) i pro dívky (2 roky). Odcházejí 
tam hned po maturitě, asi v 18 letech. 
Na vysokou školu jdou až po vojně, často 
už při studiu pracují a zakládají rodiny. 

Foto autorka článku
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Zezačátku to byl opravdu šok.

Hrozilo i nebezpečí, že se válka rozšíří i ze 
severu a přejde do vnitrozemí – a to jsem 
si řekla, že nemám zodpovědnost jenom 

za sebe, a když mám možnost odjet na 
místo, kde nebudou v takovém stresu, 
tak to udělám. 

Hodně ráda čtu zprávy z Čech a myslím 
si, že tak, jak vysvětlují a komentují 
situaci tady, to odpovídá i zprávám 
v Izraeli.

Podle plánu jsme měli odletět vládními 
lety. Už jsem s nimi byla na le�š�, když 
můj mladší syn (s poruchou au�s�ckého 
spektra) dostal záchvat strachu. 
Potřebuje mít předem přípravu na to, jak 
všechno bude fungovat a jak to proběh-
ne. No a teď nikdo nevěděl, co bude. 
Nevěděl přesně, kde máme stát a kolik 
nás bude a jak pole�me. A co když přile� 
raketa a zasáhne letadlo? Já chci zpátky 
do krytu, tam já se cí�m v bezpečí 
a nikam letět nechci. Ani já jsem si 
nebyla stoprocentně jistá, jestli je to 
správné rozhodnu�, tak jsem to místo 
přenechala jiné rodině. No a týden jsem 
přemýšlela, jestli zůstat nebo ne, a pak 
jsme přece jenom odjeli.

Dě� nechodily do školy a zůstaly úplně 
doma. Takže to začalo být takové 
domácí vězení. Navíc jsem je nemohla 
nechat doma samotné. A moji kluci 
reagovali na tu stresovou situaci tak, že 
začali u�kat do počítačových her.

Velikánský rozdíl byl v tom, že nešlo 
jenom o raketové útoky, kdy všichni vědí, 
co mají dělat, kde je jejich nejbližší kryt. 
Dostanou zprávu na mobil a vědí, kolik 
mají času a jak dlouho v krytu zůstat. Teď 
nebyli v krytu v bezpečí. Nepočítalo se 
s �m, že kryt má být zabezpečený zevnitř 
a odolat útoku zvenčí. Byl to šok, že se 
takových teroristů dostalo do krytů 
v domech, které už nebyly bezpečné. 
Navíc, i když nejsme tak blízko Gazy, 
v okolí je mnoho arabských vesnic 
a městeček a nikdy nevíte, kdo z nich 
sympa�zuje s Hamásem. Byla velká 
obava, kdo z okolních Arabů, kteří chodí 
s Židy běžně do práce, se připojí 
k pales�nským útokům a budou bojovat 
uvnitř Izraele. Člověk si nebyl jistý na 
ulici, odkud může přijít nebezpečí.

Toho dne se nedalo vyjít z krytu, neustále 
houkaly sirény. Máme kryt v domě, tvoří 
ho jeden pokoj s oknem, které má 
zašupovací kovová dvířka, aby byl 
chráněn před střepinami. Pracuji ve 
vedlejším městě a taky v kibucu, odkud 
volali, ať vůbec nejezdím do práce, že na 
silnicích jsou zátarasy a prohlížejí každé 
auto. Spousta Izraelců an�semi�smus vnímá 

a uvědomují si, že nikde nejsou ve světě 
vítáni a že vlastně všichni jdou pro� nim. 
Na druhou stranu mají dost vysoké 
sebevědomí a myslí si, že jsou tak chytří, 
že se obejdou i bez podpory ostatních 
zemí, případně že ostatní země budou 
naopak potřebovat obchodovat s nimi.

Děkuji za rozhovor.
Ptala se Milena Krumphanzlová

No, upřímně řečeno, přemýšlím nad �m 
hodně. Ale moje dcera se zde vdala 
a manžela má na frontě. Sama na vojně 
nebyla, protože má české občanství, ale 
všemožně se snaží tuto zemi podporovat 
a stát se její součás�, třeba jako 
dobrovolnice. Zase na druhou stranu 
mám dvě malé dě�, dva malé kluky, kteří 
�m, že tam jsou, vlastně jenom trpí. Ale 
jak to bude do budoucna, to je velká 
otázka. Bude-li an�semi�smus v Evropě 
na vzestupu, bude pro mé syny zase 
Izrael nejbezpečnější zemí. Jsem tedy 
přesně na takovém rozhraní. Mají jak 
české, tak izraelské občanství, ale 
nedovedu si představit, že budou muset 
na vojnu - a jak to budu jako máma 
schopna zvládat.

Proč ses vlastně po dvou týdnech 
rozhodla nakonec z Izraele odjet?

Jak osobně tvoje rodina prožívala 
říjnové útoky?

A jak reagovali kluci na tvoje rozhodnu-
�? Chtělo se jim odjet?

A ty osobně pořád vidíš svoje místo 
především v Izraeli? Máš české 
občanství, a tak pořád otevřené dveře k 
návratu. 

Nikoho nezaráží, že máma si bere malé 
dítě kamkoli, i do posluchárny na 
univerzitě.

A co znamenal 7. říjen pro městečko 
u Jeruzaléma, ve kterém bydlíš? 
Vyvolaly útoky nějakou paniku nebo 
vlnu strachu?

Nejdříve jsem se snažila zorientovat 
a vyhodno�t, jak velké je to riziko a jak se 
konflikt dál vyvine.

Do uší si dali sluchátka, všechno jsme 
přestěhovali do krytu, kde si udělali svoji 
bublinu a tam si žili a nechtěli vlastně nic 
slyšet. Můj starší syn už ani nechtěl spát 
v pokojíčku, jenom v krytu. 

Sleduješ zprávy ve světových médiích? 
Jak vnímáš vzestup an�semi�smu ve 
světě? Jaká je tvoje zkušenost s �mto 
jevem v Izraeli?

Už i lidé v Izraeli mají trochu strach 
z toho, jak veliká je ve světě podpora 
Pales�ny. Obávají se, že i tradiční 
spojenci za nimi nebudou stát tak, jak 
slibovali.

Celkově si z toho ale asi hlavu nedělají, už 
s �m vědomím vyrůstali. An�semi�smus 
prolíná celou historií Izraele. 

 

Foto Luba Šťastná
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KáPéZetka ženy, kterou opouští manžel

Maria Wolfová

 „To máme od Boha přijímat jenom dobro, kdežto věci 
zlé přijímat nebudeme?“ Jób 2, 10

Už nejsi moje manželka

Dobrý Bože! Stalo se něco, o čem bych nikdy nevěřila, 
že se může stát. Člověk, se kterým jsme si před lety 
slíbili lásku, úctu a věrnost, prostě jednoho dne přišel, 
oznámil mi, že už nejsem jeho manželka a sundal si 
prstýnek. Má jinou. Naprosto nechápu, co se děje. 
Připadám si jak ve filmu. Co bude dál?

„Seděli spolu s ním na zemi po sedm dní a nocí a slova 
k němu žádný nepromluvil, neboť viděli, že jeho bolest 
je nesmírná.“ Jób 2, 13

„Kde naberu sílu, abych to přečkal? Kdy to skončí, 
abych to vydržel? Je snad z kamene má síla a mé tělo 
z bronzu?“ Jób 6, 11-12

Jsou dny, kdy mě drží modlitby lidí. Kdy cí�m pokoj, 
důvěru. Radost. Ale také jsou dny, kdy se topím. 
Připadám si jak Petr v bouři na moři. Nesmím se 
potopit. Mám zodpovědnost za dě�. Ale když 
zachraňuji dě�, aby se netopily, někdy sama klesnu 
hlavou pod hladinu. Hrou�m se pod křížem. Je možné 
padnout ještě na větší dno? Mám strach, že ano. 
Bože, pomoz!
Chválím Tě, Pane, za lidi, kteří mi pomáhají, kteří mě 
povzbuzují, modlí se za nás. Vždycky, když je to třeba, 
pošleš mi skrze někoho vlídné slovo povzbuzení, 
naděje – i nabídku konkrétní pomoci. Děkuji, že ve 
chvíli, kdy už nemohu, Ty mě zvedáš a podporuješ.

Pane, kde naberu sílu?

Bože, pokud jsem něco udělala špatně, pokud jsem 
roky žila v slepotě, ukaž mi to, prosím, abych Tě mohla 
prosit o odpuštění.

Co jsem udělala špatně?

„Zhřešil-li jsem, co mám podle tebe dělat, hlídači lidí? 
Proč sis mě vzal za terč, až jsem se stal břemenem sám 
sobě? Proč mi přestupek můj nepromineš, nesejmeš 
ze mě vinu? Již uléhám do prachu, a až mě budeš za 
úsvitu ukládat, nebudu již.“ Jób 7, 20-21

Cí�m se zraněná. Nečekala jsem, že mě manžel tak 
náhle a rychle odkopne. Snažila jsem se, jak jsem 
mohla, ale nestačilo to. Co když jsem se mohla snažit 
víc? Anebo jinak? Co když jsem žila v nějakém omylu, 
něco si nalhávala a to vedlo k dnešnímu stavu? 
Můj Bože, vyznávám, že jsem ne vždy měla sílu 
komunikovat, trávit společně čas, že jsem byla příliš 
unavená každodenním provozem rodiny a starostmi 
okolo dě�, tak jsem se mnohdy zavřela do ložnice 
a usnula. Že jsem se víc modlila, než řešila vztah. Že 
jsem propadala beznaději, kdo je ten člověk vedle mě. 
Že jsem mu nedokázala říct NE tam, kde to bylo 
potřeba. Že slib, který jsme si dali, se pro mě stal 
povinnos�, kterou musím dostát, ať se děje, co se 
děje. Ale přesto jsem doufala, že Ty to můžeš změnit. 
Že se může stát zázrak, že to může být dobré. 

Jedním tělem navždy?

Můj Bože, odpusť, že jsem nedokázala udělat víc, 
abych tomu zabránila.

„A Hospodin Bůh utvořil z žebra, které vzal z člověka, 
ženu a přivedl ji k němu. ́ Proto opus� muž svého otce 
a matku a přilne ke své ženě a stanou se jedním 
tělem´.“ Gn 1, 22-24

Cí�m obrovskou bolest, smíchanou s frustrací, 
zklamáním a pocity viny. Jako by ze mě někdo vyrval 
kus mého já. Jako by ze mě vyrval „žebro“. Půlku srdce 
– anebo možná celé. Krvácím a jsem nešťastná z toho, 
že zraňujeme Krista, zraňujeme církev. 
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P i d i p o v í d k a 
Správná odpověď - 203 slov 

„Poše�lce zabíjí vztek, žárlivost usmrcuje prostodu-
ché.“ Jób 5, 2

„Ať je vám vzdálena všechna tvrdost, zloba, hněv, křik, 
utrhání a �m i každá špatnost… Hněváte-li se, 
nehřešte. Nenechte nad svým hněvem zapadnout 
slunce a nedopřejte místa ďáblu.“ Ef 4, 31, 26

Nechci být naštvaná. Celé roky jsem usilovala o to, 
abych nebyla. Ale najednou cí�m vztek. Prudký. 
Neodbytný. Nechci ho. Prý na něj mám právo. Prý je to 
v pořádku. Ale já ho nechci – a neumím se ho zbavit. 
Když se modlím, nestačí to. Připadám si špatně, není 
křesťanské se hněvat. Neumím přiznat svou slabost? 
Nechce se mi připus�t, že jsem naštvaná? Celé roky 
jsem to potlačovala. Dělala jsem, jako že vztek 
neexistuje. Přeměnil se u mě v pocity bezmoci, 
frustrace. Je to moje osobní přetvářka? Je to frustra-
ce, která se nastřádala za ty roky? Pocit, že i když jsem 
musela tolik snášet, byla jsem nakonec odkopnutá? 
Chválím Tě, dobrý Bože, že mě zbavuješ všeho zlého. 
Že si bereš i můj vztek. Že konáš, odpouš�š, uzdravu-
ješ. 

Jak se zbavit vzteku?

„Jako když někoho utěšuje matka, tak vás budu těšit. 
V Jeruzalémě dojdete potěšení.“ Iz 66, 13

Sama občas propadám smutku, beznaději, obavám, 
co bude. Drží mě modlitby lidí. Není jich málo. Ale 
když už se dostanu nad hladinu a cí�m pokoj, život, 
radost, topí se některé z našich dě�. Někdy i více 
z nich naráz. A já je musím zachraňovat. Uklidňovat, 
hladit, dávat naději, snažit se „žehlit“ situaci. Stav naší 
rodiny se odráží i na jejich vztazích, někdy se chovají 
nevyzpytatelně, jdou do konfliktu, propadají emocím, 
smutkům, sebelítostem, hádkám. Nemohu se divit. 
Sama to znám, u dě� je to ještě horší, zvlášť v tomhle 
věku. Ani ony nečekaly, že by se něco takového mohlo 
stát. Vynakládám veškeré síly na držení nad hladinou 
sebe a dalších tří človíčků, kteří si tuhle situaci 
nevybrali. 
Bože, dobrý Bože, zastaň se nás, pomoz, ochraň. 
Nedovol, aby to, co se teď děje, mělo na naše dě� 
následky. Uzdravuj! Prosím Tě z celého srdce. 

„Rychleji než tkalcův člunek uběhly mé dny, skončily 
v naprosté beznaději.“ Jób 7, 6

Uklidňovat dě�

Chirurgický řez

Můj Ježíši, jsem rozbolavělá. Cí�m rány, které se musí 
zahojit. Potrvá to déle než po operaci. Část mi jich 
zůstane napořád. Někdy se ozvou více, někdy méně. 
Ale Ty je neseš se mnou. A vždycky poneseš.prosím, 
abych Tě mohla prosit o odpuštění.

„Běda mi pro mou zkázu, moje rána je nevyléčitelná. 
Řekl jsem: Ovšem, to utrpení, které unesu.“ Jr 10, 19

Sedím na lavici před soudní síní. Sama. Jsem tu první. 
Slzy mi tečou proudem. Připadám si jak před nějakým 
chirurgickým zákrokem. Jak v nemocnici, kde mi 
„odříznou kus mě samé“. Bolí to. Už nikdy to nebude 
dobré. Bože, jaký je Tvůj plán pro můj život? Co teď?

Úleva – na jak dlouho?

Přes to všechno, čím procházíme, cí�m úlevu 
a radost. Jako bych byla jiný člověk. S nadějí, svobo-
dou, novou chu� radovat se z maličkos�. Přestaly mě 
svazovat manželovy svázanos�. Ale je to správné? 
Mohu ch�t být svobodná, když jsem dala slib „až do 
smr�“? Kde je ta hranice, že slib už nejde nebo není 
povinnost plnit? Slíbila jsem, že s ním ponesu všechno 
dobré a zlé. To, že teď má a chce jinou, je zlé. Ale bude 
to tak mít napořád? To, že on slib porušil, přece ještě 
neznamená, že ho musím porušit i já. Co když se 
někdy bude ch�t vrá�t? Je v pořádku, když řeknu, že 
ho už nechci?

„Když jste byli služebníky hříchu, měli jste svobodu od 
spravedlnos�; jaký jste tehdy měli užitek z toho, zač se 
nyní stydíte? Konec toho všeho je přece smrt. Avšak 
nyní, když jsme byli osvobozeni od hříchu a stali jste se 
služebníky Božími, máte z toho užitek, to�ž posvěcení, 
a čeká vás život věčný.“ Řím 6, 20-22

Můj Pane, Buď vůle Tvá. Pomoz, abych ji dokázala 
hledat a naplnit.
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Krok ke svobodě

„Těm pak, kteří ho přijali a věří v jeho jméno, dal moc stát se Božími dětmi.“ Jan 1, 12

Takhle jsem si tu svobodu nepředstavovala. Se třemi dětmi, bez manžela, bez prstýnku. Toužila jsem po svobodě ve 
vztahu, po krásném manželství, po harmonii v rodině, po tom, abychom se měli rádi, abychom se měli spolu hezky a 
dokázali spolu zažívat kousek nebe na zemi. Nic z toho se mi nepodařilo dosáhnout, i když jsem dělala, co bylo v mých 
silách. Proč? Bože, proč? Máš se mnou jiný plán?
Chválím Tě, Pane, že i když je to všechno jinak, než jak jsem si představovala, dáváš mi svobodu, za kterou jsem tak 
dlouho prosila. Že pro mě i pro moje dě� máš připravený pokoj. Uzdravení. Vím, že musím být trpělivá. Pane, obětuji Ti 
všechno svoje dosavadní utrpení, prosím, použij ho, jak Ty sám chceš.
Chválím Tě, že mě tavíš jako diamant. Že skrze to, co se děje, se učím naprosto se spoléhat na Tebe, naprosto se Ti 
odevzdat.

kterou opouš� manžel
Kápézetka ženy, 

Rok vydání: 2023

Maria Wolfová
Nakladatel: Cesta
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Určitě už jste slyšeli příběh o pyšné 
princezně. To je ta princezna, co měla 
ráda jenom sebe a nakonec ji z té pýchy 
vyléčil princ, do kterého se zamilovala.

Představte si, co mi jednou vyprávěl 
jeden brtník. Že nevíte, kdo je to brtník? 
No, jeden medvěd se jmenuje brtník, ale 
je to také označení pro včelaře. Těm se 
od pradávna u nás říkalo brtníci.

Ale zpátky k příběhu. Jeden můj přítel 
brtník mi vyprávěl, jak si na něj jednoho 
dne na včelnici počkala delegace včel. 
Delegace byla z nového úlu. A přišla, aby 
si postěžovala na svou novou včelí 
princezničku, budoucí včelí Královnu 
matku.

Včelky bzučely jedna přes druhou 
a chudák můj přítel jim moc nerozuměl. 
Požádal je, aby mu s�žnost přednesla 
jenom jedna, ta nejstarší a nejmoudřej-
ší. A co se od ní nedozvěděl! Stará 
Královna matka zemřela dříve, než se 

včelí princezna narodila. A že s tou 
novou princeznou jsou jenom samé 
problémy a po�že.

Už slyším, jak protestujete, že to není 
možné. Maminka nemůže přeci zemřít 
dříve, než se narodí dcera. No, nenechte 
se poplést, u včel to chodí docela jinak 
než u lidí. Královna matka klade vajíčka. 
Z jedněch se narodí trubci, z dalších se 
narodí včelky dělnice, a jenom z několika 
málo se narodí včelí princezničky, z nichž 
se jenom jediná stane později novou 
Královnou matkou.

V tom novém včelstvu mého přítele se 
stala ta smutná událost, že stará 
Královna matka zemřela a nová včelí 
princezna, která se později narodila, byla 
hned od samého začátku pro�vná 
a vybíravá. Zkrátka s ní byly jenom 
mrzutos�.

Jednou jí nechutnalo jídlo, které jí 
nabízely krmičky, jindy ji pečovatelky 

dost rychle neumyly a nenachystaly na 
prohlídku úlu, potom jí zase vadil hluk 
trubců, kteří trénovali svatební serená-
dy. Zkrátka nebylo nic, co by té pyšné 
včelí princezničce bylo vhod.

Navíc přišel její čas snubního proletu 
mimo úl a milé princezně se ven ze 
včelstva vůbec nechtělo! To bylo nářku! 
Jednou je venku moc teplo, jindy prý 
zase zima. Tu nemá vhodné šaty, později 
se vymlouvala na letovou indispozici, že 
jí bolí křidélka. A jindy neměla dost 
hezky upravená tykadla. Prostě výmluvy 
a vytáčky, až se nakonec rozhodla, že 
nikam nepole�. A protože je prý 
princezna, tak si nakonec může dělat, co 
chce…

Milou včelí  princeznu obklopily 
nejstarší, velmi zkušené včelí dělnice 
a pokoušely se jí domluvit. Nejprve po 
dobrém, později trošku přísněji, po 
„bandursku“. Ale s milou princezničkou 

Petr Plaňanský

O pyšné včelí princezničce 

TABITA (NEJEN) DĚTEM

Foto Petr Plaňanský
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CESTOMÁNIEnepohnuly ani prosby, ani varování, ani 
lamentace.

Včelky se radily se včelařem, co mohou 
dělat a jak své princezně domluvit. Jenže 
ono to moc nejde. Dalo se v tu chvíli 
udělat jediné, čekat, jestli princezna 
přijde k rozumu. Pokud ne, musel by 
včelař vzít na plástu nakladená vajíčka ze 
sousedního úlu a věnovat je nešťastné-
mu včelstvu, aby si mohlo vyvést 
a vychovat novou princeznu a budoucí 
matku.

Dohodli se tedy spolu, že ještě několik 
dní počkají, jak to s tou princeznou 
vlastně bude.

A tak se včelky dohodly a vypravily 
delegaci ke včelaři, který se čas od času 
potuloval mezi úly po včelnici. A jak jste 
správně uhádli, byl to přesně ten můj 
přítel „brtník“, o kterém jsem vám 
vyprávěl hned na začátku.

A tak za�mco byl včelař pryč, včelstvo 
pyšné včelí princezny navš�vilo několik 
průzkumnic včelích zlodějek. Ty bydlely 
na sousední včelnici, kde hospodařil 
cham�vý včelař. Ten své včely nechával 
neustále o hladu, až se z nich staly 
zlodějky. Když loupeživé včely zjis�ly, že 
úl je plný sladkých zásob, nové včelky se 
zde už nerodí a pyšná princezna se 
k ničemu nemá, přivedly postupně víc 
a víc svých sester zlodějek a vynosily 
nejprve zásoby a později s sebou zlákaly 
i mladé, nezkušené včelky. Staré včely, 
věrné pyšné princezně, se sice statečně, 
avšak marně bránily útoku. Mnohé 
z nich při obraně domova i pyšné včelí 
princezny padly. Nakonec jich přežilo 
jenom několik nejvěrnějších. Ty se 
semkly kolem své princezny a zemřely 
spolu s ní.

Pár dní po této včelí tragédii se z daleké 
ciziny vrá�l můj přítel včelař. A když na 
včelnici našel úl pyšné princezny 
vymetený, bez známek života, byl velice 
smutný. Věděl přesně, co se zde 
odehrálo, a bylo mu nesmírně líto, že si 
pyšná včelí princezna nedala domluvit. 
A pro svou pýchu a paličatost uvedla do 
záhuby svůj rod a celé včelstvo.

Včelí princeznička dělala na včelaře 
smutné oči, mávala tykadly, jako kdyby 
dobře  naslouchala,  př ikyvovala 
hlavičkou a vířila křidélky na znamení 
souhlasu. Ale sotva ji včelař vrá�l zpět 
do úlu a zaklapl za ní víko, už to byla zase 
ta pyšná včelí princezna.

Místo toho, aby se se včelkami potěšil, 
musel řešit hnedle takovou nepříjem-
nost. S doprovodem došel až k úlu pyšné 
včelí princezny, otevřel ho a na jednom 
voskovém plástu objevil princeznu. 
Opatrně ji vytáhl ven, posadil si ji na dlaň 
a pokoušel se jí domlouvat: „Milá 
princezno, jestli se neumoudříš, bude to 
pro tvé včelstvo i pro tebe samotnou 
dost zlé. Jestli nepole�š na snubní prolet 
a nevybereš si ze sousedních včelstev 
ženicha, zůstaneš princeznou, která 
nebude moci klást vajíčka, ze kterých by 
se narodily nové včelí dělnice. Včelí lid 
tvého rodu bude postupně ubývat. 
A pokud zcela nevymře a ty s ním, 
protože se o tebe nebude mít kdo starat, 
pak se může stát, že tvé oslabené 
včelstvo napadne jiné, loupeživé 
včelstvo. Může přiletět i horda hlado-
vých vos a zcela vás okradou a zničí. A to 
by bylo velmi smutné.“

Včelař pak na několik dní odjel do 
zahraničí a se včelkami se nemohl vidět. 
Jak by ho byly chuděry potřebovaly! Jak 
po nocích naříkaly, aby se jim moudrý 
včelař co nejdříve vrá�l a pomohl jim. 
Jenže to nešlo. Byl příliš daleko od svých 

včeliček.

Ptal jsem se přítele, jaké poučení si 
z toho smutného příběhu mohu vzít. 
Prozradil mi, že to, co pla� o včelách, se 
dá říct i o lidech. Ten, kdo stojí v čele 
jakékoli skupiny, má mít rovný charakter, 
má být moudrý a poučitelný. Pokud 
začne být pyšný, může se mu snadno 
stát, že přivede do zkázy nejenom sebe, 
nýbrž s sebou stáhne i všechny ty, které 
vede.

Foto Petr Plaňanský
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Projekt podporující dospělé onkologické 
pacienty,  kteří  přicházejí  vlivem 
chemoterapie o vlasy, vznikl na přelomu 
roku 2018/2019 z pocitu, že se mi 
v životě nedaří.  Přišlo současně 
uvědomění, že moje problémy jsou 
nicotné, i touha pomoci tam, kde se dějí 
skutečné boje. Třeba ty o život. 

Dostala jsem nápad ušít 100 kusů čepic 

a dovézt je na kliniku v Pardubicích, kde 
se nedávno před�m léčil s rakovinou 
můj manžel. Byl listopad 2018, starala 
jsem se v té době o čtyři dě� a ušít sto 
kusů čepic mi přišlo jako nereálný cíl. 
Zejména když jsem švadlenka amatér. 
Trochu jsem se na sebe zlobila, co jsem si 
to zase vymyslela. Oslovila jsem ale 
tehdy přátele na facebookové běžecké 

skupině, a protože jsme fajn parta, před 
Vánoci jsem doma měla více jak 200 
kusů bavlněných oboustranných čepic. 
Všichni pomáhali zdarma a na své 
náklady. Dostalo mě to. Máte nápad, 
který působí trochu bláznivě – a ono to 
klapne.  Radost to byla veliká. Takže 
nakonec jsem před Vánoci vezla čepičky 
na dvě kliniky - do Pardubic a Hradce 

Věra Venuše Rybová

Nadační fond Pod Čepičkou

PŘEDSTAVUJEME

O příběhu Čepiček nám napsala paní Věra Venuše Rybová, která vše vymyslela.

(Luba Šťastná)
Uklízela jsem svou syslírnu látek (pro ty, co nešijí, to je místo, kde se hromadí 
krásné látky, z nichž jste chtěli „něco“ ušít) a v hlavě měla touhu udělat pro 
někoho něco užitečného. Něco, co potěší, povzbudí. Něco, co je v této zmatené 
době třeba malé, ale konkrétní a hmatatelné potěšení.  Vtom na mě na Facebooku 
vykoukla výzva z projektu „Čepičky“. Hned jsem věděla, že to je přesně to, do 
čeho se chci s vnoučaty zapojit. 
Možná nebudu sama, koho „čepičky“ nadchly. Proto vám posíláme příběh 
čepiček.



V roce 2022 byl pro velký zájem o naše čepice 
založen Nadační fond PodČepičkou.

Čepice lze posílat v podstatě po celý rok, i když 
jejich hlavní rozvoz probíhá během prosince 
a ledna. Čepice, které se neocitnou v hlavním 
závozu, jsou využité na průběžné doplnění 
čepic během roku nebo se dostanou do závozu 
v ročníku následujícím. 

Veškerá tato činnost je vykonávána zdarma 
a v rámci dobré vůle a štědros� všech 

zúčastněných. 

Zapojit se může každý. Pokud neumíte šít, 
můžete na náš transparentní účet poslat 
peníze. Naši spolupracovníci nakoupí a zašlou 
nám bavlněný úplet a já pak zařídím jeho 
zpracování. Jiní zapojí své dě� do výroby 
přáníček. V současné době poptáváme nejen 
švadlenky, ale také tvůrce webových stránek, 
ochotného účetního a především sponzory. 
Náklady na rozvoz čepic a základní provoz NF 
nejsou malé. 

Pokud se chcete zapojit do akce Čepice pro 
onkodospěláky, podrobné informace i 
jednoduchý štřih na čepici najdete na 
h�ps://www.venusinsvet.cz/2023/09/18/ce-
pice-pro-onkodospelaky-rocnik-5/

 

V současné době probíhá již 5. ročník, do 
něhož se připojilo s přáním dodávky čepic 18 
onkologických klinik a stacionářů po celé 
republice. Do dnešního dne bylo rozvezeno 
více jak 5000 kusů čepic, a nepočítám-li práci 
švadlenek, ale pouze materiál, rozdali jsme 
zdarma čepice bezmála za 400 000 Kč. 

Králové. Dě� ze školy mých dě� namalovaly do 
každé čepice přáníčko s přáním brzkého 
uzdravení. 

Tehdy jsem netušila, že projekt bude pokračo-
vat a že každý rok budu rozvážet plné tašky 
čepic. Netušila jsem, že bude růst a sílit a že 
díky mocné podpoře veřejnos� to nebudou 
stovky, ale �síce kusů čepic. 

Každá z čepic je oboustranná. Z jedné strany je 
jednobarevná a z druhé vzorovaná. Uvnitř 
čepice najde obdarovaný průvodní dopis 
a dětské přáníčko (v současné době se zapojují 
desítky školek a škol po celé republice). 
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Psychicky se připravuji na ztrátu 
vlasů a s touto čepičkou to bude 
určitě o něco lehčí. Je moc hezké, 
že v dnešní celkově negativní době 
se stále najde velká spousta lidí, 
kterým není lhostejný osud 
ostatních. 
Což dává člověku naději, že to s 
námi ještě není tak zlé. :-):-):-)

V této pro mě opravdu nelehké 
době to bylo krásné a milé 
pohlazení. 

Od sestřičky jsem dostala Vaši 
čepičku s přáníčkem brzkého 
uzdravení. 

Tento týden jsem byla na své první 
chemoterapii.

Tak vzhůru do boje s čepičkou na 
hlavě!!! Míša

Když si uvědomím,že jsou lidé,kteří 
myslí na ty ostatní,kteří mají néé 
dobré obdoví života,je to 
nádherný,hřejivý pocit.Moc Vám za 
něj děkuji a také za přáníčko od 
dětí!

13.prosince jsem byla v Brně na 
jedné z dalších infuzích. Poklidně si 
dřímám,když přišla setřička s 
krabicí ,že si mám vybrat jednu z 
mnoha pěkných čepiček. velmi mě 
to překvapilo a hodně potěšilo.

Jste báječní,vážím si Vaší práce.

Přeji vám všem dobrý den,

Přeji Vám krásné a pokojné 
Vánoce a hodně čepiček,které 
udělají tak velkou radost jak udělaly 
mě.

Mila paní Rybová, je mi 54 let a 
podstupuji na onkologii na Žlutém 
kopci paliativní chemoterapii.
Dnes jsem byla nadherne 
prekvapena uzasnou cepici od 
Vas!!Chci Vam velmi podekovat!
Vazim si toho! Idojemneho prani od 
6lete Verunky!!S velkými diky 
I.serakova.

https://www.venusinsvet.cz/2023/09/18/cepice-pro-onkodospelaky-rocnik-5/
https://www.venusinsvet.cz/2023/09/18/cepice-pro-onkodospelaky-rocnik-5/
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Naučná stezka Olšina

Zaparkujete přímo u Infocentra a dál pokračujete pěšky. Procházíte reálnými mokřady, rašeliniš� a biotopy. Část trasy je po 
povalových chodníčcích, část je přírodní terén.

Celková délka trasy je 7322 metrů.

Na podzim, když příroda maluje, chodíme rádi na pěší túry, a pokud chytnete pěkné počasí, je to balzám na duši. I když někteří 
tvrdí, že na Šumavě je krásně za každého počasí.

To je srdeční záležitost a je tam krásně v každé roční době.

Nejčastěji jezdíme v létě a vyrážíme tam, kam se dá dojet na kole.

Pár �pů pro ty, kteří budou mít své ́ poprvé´ nebo jako inspirace pro návštěvu míst, kde jste ještě nebyli.

Dana Horáková

Šumava...
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Foto autor článku a h�ps://commons.wikimedia.org/wiki/Fi-
le:Sto%C5%BEeck%C3%A1_kaple_01.jpg

Kaple se nachází v 1. zóně NP Šumava.

Když už budete v těchto místech, z obce Stožec se můžete vydat 
ke Stožecké kapli. Od parkoviště to je asi 2,5 km, tam a zpět 
stejnou cestou.

Autem dojedete na Jelení vrch a odtud již pěšky až k místu, kde byl zastřelen poslední šumavský medvěd. Celá trasa je dlouhá 
14 km a nachází se v katastru obcí Nová Pec a Stožec.

Medvědí stezka
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RECEPTÁRIUM

Paulinky vaří zeleninové přílohy - lilek
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"Za všech okolnos� děkujte,
neboť to je vůle Boží v Kristu Ježíši pro vás."
(1. Tesalonickým 5,18)
 
Komu lev říká, Pane?
Pro koho slunce vstává?
Dík komu vítr vane?
Pro koho lis� mává?
 
Kdo mění roční období?
Kdo nu� slunce hřát?
Vím, kdo to vše působí,
a smím mít ho rád.
 
Ač nepochopím, jak se to mohlo stát,
dík, že Tě mohu znát.
 
Děkuju Ti, že jsi velký,
větší než lidská pýcha.
Děkuju Ti, že jsi život,
vše živé v Tobě dýchá.
 
Děkuju Ti, že jsi dobrý pastýř,
od slávy k slávě mě vodíš.
Děkuju Ti, že jsi má pomoc,
za ruku mě tam doprovodíš.
 
Děkuju Ti, že jsi cesta,
jejíž cíl je nebe.
Děkuju Ti, že jsi láska
a já milovat chci Tebe.
 
Děkuju Ti, že jsi mocný,
zem před tebou se třese.
Děkuju Ti, že jsi Otec,
co v náruči mě nese.

Děkuju Ti, že jsi skála,
na níž v bezpečí mohu stát.
Děkuju Ti, že jsi štědrý dárce,
život dals mi a já Ti ho chci dát.

Děkuju Ti, že jsi krásný,
krásnější než všechno snění.
Děkuju Ti, že jsi Slovo,
které můj život mění.
 
Děkuju Ti, že jsi světlo,
které tma nepohl�.
Děkuju Ti, že jsi spása.
vykoupil jsi mě ze smr�.
 
Děkuju Ti, že jsi soudce
v právu, spravedlivý, neprodejný.
Děkuju Ti, že JSI, KTERÝ JSI.
Navěky, navždy stejný.
 
Vím, komu lev říká, Pane,
Vím, pro koho slunce vstává.
Vím, dík komu vítr vane.
Vím, pro koho lis� mává.
 
Vím, kdo mění roční období.
Vím, proč slunce musí hřát.
Vím, kdo to vše působí
a smím mít ho rád.
 
Ač nepochopím, jak se to mohlo stát,
dík, že Tě mohu znát.

Filip Jeřábek

Děkuji
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